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 مستخلص الدراسة باللغة العربية                               

 للإمام عبدالله بن حجازي الشرقاوي فتح المبدي شرح مختصر الزبيدي: عنوان الرسالة

 -من بداية الجزء الثاني من أول كتاب الخصومات إلى آخر كتاب الشروط  (هـ4991ت )

 .-دراسة وتحقيق

 : موضوع الرسالة وخطة البحث

بيدي " كتاب تحقيق             للإمام العلامة عبد الله بن حجازي " فتح المبدي شرح مختصر الزَّ

 "التجريد الصريح لأحاديث الجامع الصحيح"هو شرح لكتاب  الذي( هـ4991ت)الشرقاوي

جمع الإمام قد و, " صحيح البخاري" الذي اختصر فيه كتاب و، (هـ328)للإمام أحمد الزبيدي 

حاديث التي جميع ما في كتب الشروح على الأغلب وشرح فيه الأ في كتابه عبدالله الشرقاوي

ل في المسائل الفقهية المستنبطة من ,  أوضح مشكلهان غريبها واختصرها الزبيدي وبي   وفص 

 .الأحاديث مع ذكر الخلاف بين المذاهب الفقهية فيها، واستنبط الفوائد والنكات منها

كتاب : اكتابً  حد عشرأبي على ستة وثمانين حديثاً و وقد اشتمل الجزء الخاص 

كتاب الرهن، وكتاب العتق، الخصومات، وكتاب اللقطة، وكتاب المظالم، وكتاب الشركة، و

, وكتاب الصلح, وكتاب الشهادات, وكتاب الهبة وفضلها والتحريض عليه, وكتاب المكاتب

 .وكتاب الشروط

اقتضت طبيعة الدراسة والتحقيق أن أقسم البحث إلى مقدمة، وقسمين، و في كل قسمٍ 

 .العديدَ من الفصول والمباحث والمطالب، وخاتمة، وفهارسَ علمية

 .أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، وخطة البحث، ومنهجه: دمة؛ وتتضمنالمق

 : دراسة مختصرة  عن الكتاب الأصل وشرحه ومؤلفيهما، وفيه فصلان: القسم الأول

 ".التجريد الصريح لأحاديث الجامع الصحيح" الإمام الزبيدي، وكتابه : الفصل الأول
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 ".المبدي بشرح مختصر الزبيدي  فتح" الإمام الشرقاوي، وشرحه : الفصل الثاني

ويشتمل على النص محققاً من بداية الجزء الثاني من أول : النص المحقق: القسم الثاني

كتاب الخصومات إلى آخر كتاب الشروط ، حسب ما تقتضيه قواعد التحقيق العلمي المُتَّبعَة في 

 .الجامعات

 :ومنها ت فيها أهم النتائج والتوصياتوأخيرًا خاتمة وضع

تبع الإمام الشرقاوي في شرحه نفس طريقة المصنف الإمام القسطلاني وتابعه في ا.  -4

 .أمور كثيرة

فليس كل , بالرغم من كثرة نقل الإمام الشرقاوي عن من قبله إلا أنه أجاد في ذلك -9

وشرح , فقد اهتم بضبط الألفاظ المشكلة وإعرابها أحياناً, ناقل عن من قبله يجيد النقل

ف ببعض الأماكن والقبائل, بالغري وبي ن اختلافات المذاهب الفقهية في بعض , وعر 

 .المسائل

ت يتم لو حتى كاملًا  واستيعابه التدريس مجال في التجريد كتاب على بالاعتماد انصح -8

لتنهض الهمم على  ,البخاري لكتاب صحيح جيد مختصر فهو ,مستويات  على جزئته

 .تدارس أحاديث رسول الله 
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                               Research Abstract 

Thesis Title : Fath Al Mobdi short explanation of Al Zubaidi brief by Iman Abdullah 

Bin Hijazi Al Sharqawi from the beginning of the second part of quarrel book till the 

end of conditions book – study and investigation.  

Thesis topic and research plan :  

Investigation of the book Fath Al Mobdi short explanation of the Al Zubaidi brief by 

Iman Abdullah bin Hajazi Al Sharqawi. The book is an explanation of the explicit 

abstraction of the saheeh hadeeth by Iman Ahmed Al Zubaidi in which he shortened 

"saheeh Al Bukhaari".  

Iman Abdullah Al Shrqawi mostly  gathered the explanation were written in the 

explanations books, explained Al Zubaidi brief, clarified the odd ones and their 

problems, separated in the doctrinal issues derived from the hadiths, mentioned the 

disagreement between the doctrinal doctrines in it, and devised the benefits from 

them.  

My part consisted of eighty six hadiths and eleven books : quarrel book, foundlings 

book, grievances book, company book, foreclosure book, emancipation book, offices 

book and its virtues book, testimonies book, reconciliation book and conditions book.  

The nature of the study necessitated to divide the research into an introduction, and 

two sections. Each section consisted of many chapters, researches, matters, conclusion 

and scientific indexes. 

The introduction included the importance of the subject, the reasons for its selection, 

the research plan and methodology.  

The first section included a brief study of the original book and its commentary and 

authors. It had two chapters. The first chapter concerned on Iman Zubaidi and his 

book "The explicit abstraction of the saheeh hadeeth". The second chapter concerned 

on Iman Al Sharqawi and his explanation of "Fath Al Mobdi, brief explanation" of Al 

Zubaidi. 

The second section included the investigation text that includes the test investigation 

from the beginning of the second part  of quarrel book till the end of conditions book, 

as required by the rules of scientific investigation applied in universities. 

Finally, the most important conclusion and recommendation were drawn up, 

including :  

_ Iman Al Sharqawi followed in his explanation the same way as the work of Iman Al 

Qestalani and followed him in many things.  
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_Although Iman Al Sharqawi had often transferred from previous works ,but he could 

success. He concerned on silting the complex words and their movements, explaining 

the odd ones, expressing some places and tribes and clarifying the differences in the 

doctrines of fiqh in some matters. 

_I would advice to rely on the book of abstraction in the field of teaching and absorb 

it completely even if it is not fragmented on levels to get interested in studying the 

hadiths of prophet Mohammed (PBUH).  

  

 

 

 

 

 

 

 


